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SESSIÓ NÚM. 41

La sessió s’obre a les dues del migdia i vuit minuts. 
Presideix el Sr. Comín Oliveres, acompanyat de la se-
cretària, Sra. Gomà i Pons. Assisteix la Mesa el lletrat 
Sr. Domínguez Garcia.

Hi són presents les diputades i els diputats Sra. Renom i 
Vallbona, pel G. P. de Convergència i Unió; Sr. Llevot Llo-
ret, pel G. P. Socialistes - Ciutadans pel Canvi; Sra. Pajares  
i Ribas, pel G. P. del Partit Popular de Catalunya; Sr. Mi-
ralles i Conte, pel G. P. d’Iniciativa per Catalunya Verds 
- Esquerra Unida i Alternativa, i Sr. Domingo Domingo, 
pel G. Mixt.

ORDRE DEL DIA DE LA CONVOCATÒRIA

1. Propostes de tramitació de noves peticions.

1.1. Escrit relatiu a una antena de telefonia mòbil al mu-
nicipi de Vilafranca del Penedès (Alt Penedès) (tram. 
125-00185/08). Tramitació.

1.2. Escrit relatiu a la tramitació de denúncies en cas de 
violència de gènere i sobre les regles de compensació 
econòmica en el règim de separació de béns (tram. 125-
00186/08). Tramitació.

1.3. Escrit relatiu a una demanda d’investigació de di-
verses qüestions derivades d’una herència (tram. 125-
00187/08). Tramitació.

1.4. Escrit relatiu a la situació jurídica d’un ciutadà (tram. 
125-00188/08). Tramitació.

2. Propostes de tramitació de peticions en curs.

2.1. Escrit relatiu als horaris i la interconnexió del telefèric 
d’Esparreguera (tram. 125-00172/08). Presentació de la 
resposta.

2.2. Escrit relatiu a l’emissió d’una targeta de transport 
públic per a desocupats (tram. 125-00175/0). Presenta-
ció de la resposta.

2.3. Escrit relatiu a les marquesines de les parades de 
Sant Martí de Provençals i d’Espronceda del Trambesòs 
(tram. 125-00176/08). Presentació de la resposta.

2.4. Escrit relatiu a un nou model de residències geriàtri-
ques (tram. 125-00180/08). Presentació de la resposta.

2.5. Escrit relatiu a la gratuïtat dels medicaments que se 
subministren en el procés d’inseminació artificial (tram. 
125-00181/08). Presentació de la resposta.

2.6. Escrit relatiu a la proposta sobre la dignitat i la gra-
tuïtat dels funerals (tram. 125-00182/08). Presentació 
de la resposta.

El president

Molt bé, bon dia, bon migdia, o bona tarda.

Tenim la sessió de la Comissió de Peticions número 58 
–ho dic bé?–, amb dos punts de l’ordre del dia: un, que 
és la Proposta de tramitació de les noves peticions, i el 
segon punt de l’ordre del dia, que és la tramitació de les 
peticions en curs. Corregeixo: és la sessió número 41 
de la Comissió d’aquesta legislatura, i última, per cert, 
sessió de la legislatura.

Intentarem ser ràpids, vista l’hora. La mesa que ha pre-
cedit aquesta comissió ha estat treballant detingudament 
en totes i cadascuna de les peticions, ja siguin noves o de 
les peticions en curs, i per tant les propostes que ara la  
mesa presenta davant de la Comissió són propostes de-
liberades per tots els portaveus, i fruit d’una discussió 
detinguda i rigorosa en relació a cadascuna de les peti-
cions. Ho dic perquè no voldria..., si ens està escoltant 
alguns dels peticions, que es faci una idea equivocada. 
Vista la celeritat amb què es procedirà al llarg d’aquesta 
comissió, es podria donar a entendre que no hi ha hagut 
el que sí que hi ha hagut, que és una discussió llarga i 
extensa sobre cadascun dels temes.

I, en tot cas, com intentem fer sempre, totes les pro-
postes que la mesa eleva a la comissió estan fetes per 
unanimitat de tots els grups parlamentaris.

Per tant, entrem al primer punt de l’ordre del dia. M’han 
demanat els portaveus dels grups que avui, també per 
estalviar temps, sigui jo mateix qui faci l’exposició de 
la proposta que fa la mesa en cadascun dels casos.

Escrit
relatiu a una antena de telefonia mòbil al mu-
nicipi de Vilafranca del Penedès (Alt Penedès) 
(tram. 125-00185/08)

El primer punt de l’ordre del dia és la petició relativa a 
una antena de telefonia mòbil al municipi de Vilafranca 
del Penedès. Li demanaré en alguns casos al lletrat que 
m’assisteixi, si tinc alguns dubtes o em falla la memò-
ria, en relació amb algunes decisions que s’han pres.

En tot cas, recordar ràpidament que la petició tenia com 
a objecte, doncs, la queixa d’una veïna de Vilafranca 
que demanava que fos desplaçada una antena de tele-
fonia mòbil, que segons ella no complia la normativa. 
Ja havia posat en coneixement aquesta queixa tant el 
Síndic de Greuges com el síndic local de Vilafranca, 
com el Defensor del Pueblo, com la pròpia Generalitat, 
i ara a la comissió.

La proposta que fa la mesa és admetre a tràmit la pe-
tició; en segon lloc, trametre-la al Síndic de Greuges, 
d’acord amb el conveni que tenim amb la sindicatura, 
amb el benentès que bàsicament aquesta petició el que 
fa és protestar davant d’una eventual, un possible mal 
funcionament d’una administració, en aquest cas, d’una 
administració local.

Per tant, d’acord amb el nostre conveni, el que corres-
pon quan són queixes d’aquest tenor és trametre-la al 
síndic, que és qui és competent per estudiar el cas.

Però, a més a més, la comissió..., perdoneu, la mesa 
pròpiament de la Comissió de Peticions, sabent que 
la peticionària ha demanat al síndic en el seu moment 
que actuï, el que farà és demanar al síndic que posi en 
coneixement de la Comissió de Peticions quines han 
estat les actuacions que des de la pròpia sindicatura ja 
s’han emprès. I, per tant, comunicarem a la peticionària 
aquestes actuacions –l’admissió a tràmit, la remissió al 
síndic, la sol·licitud d’informació al síndic– i també li 
farem avinent que la petició, per tant, no queda clau-
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surada amb aquestes actuacions, sinó que l’expedient 
segueix obert en espera que el síndic ens informi de les 
seves actuacions. 

Aquesta és la proposta que fa la mesa. Entenem que, si 
no hi ha cap consideració per part dels diputats presents, 
queda acceptada la proposta de la mesa per unanimitat 
de la comissió.

Escrit
relatiu a la tramitació de denúncies en cas 
de violència de gènere i sobre les regles de 
compensació econòmica en el règim de se-
paració de béns (tram. 125-00186/08)

Molt bé, passem al punt 1.2 de l’ordre del dia. És una 
petició relativa a un cas de violència de gènere, per un 
cantó; és a dir, qui s’encarrega de la declaració en els 
casos de violència de gènere –si ho fa un cos policial 
o un fa un cos judicial–, i per l’altra banda es fa una 
consideració en la pròpia petició sobre el concepte d’en-
riquiment injust que hi havia –de fet, fins fa un temps, 
però ara ja no– en el codi de família de Catalunya. El 
concepte d’enriquiment injust en relació amb la com-
pensació econòmica per raó de treball continguda en el 
règim de separació de béns.

Aquí hem de fer una consideració, i és que aquesta 
segona part de l’escrit del peticionari fa referència a 
alguna cosa que ell considera problemàtica, i –com ja 
avançava– aquest problema en principi es pot donar per 
resolt, perquè en la recent modificació de la legislació 
civil que s’ha dut a terme per part d’aquest Parlament, 
aquest problema, que és com està definit i quin rol juga 
aquest concepte d’enriquiment injust, ja ha quedat so-
lucionat.

És més, en el propi preàmbul del llibre segon del codi 
civil de Catalunya es fa una profusa explicació de quin 
era aquest concepte, de quina funció tenia, de quines 
disfuncions provocava i perquè ha estat substituït i su-
primit de la pròpia legislació civil. 

Per tant, coneixent aquests antecedents, per dir-ho així, 
la proposta que fa la mesa és admetre a tràmit la petició, 
posar en coneixement del peticionari –a part de l’admis-
sió a tràmit, òbviament– aquesta innovació legislativa 
que s’entén que dóna satisfacció a la segona part de la 
seva petició, per tant se li posarà en coneixement aquest 
preàmbul del llibre segon del codi civil, i remetre als 
grups parlamentaris la petició, perquè estudiïn el con-
junt de les dues parts de què consta aquesta petició i que 
actuïn si així ho consideren oportú.

I queda clar que amb aquestes actuacions la comissió 
dóna per clausurat aquest expedient i per tancada aques-
ta petició. Crec que és important que deixem això ben 
aclarit.

Escrit
relatiu a una demanda d’investigació de di-
verses qüestions derivades d’una herència 
(tram. 125-00187/08)

Molt bé. Passem a l’1.3 de l’ordre del dia, que és la 
petició relativa a qüestions derivades d’una herència. 
El contingut de la petició és l’exposició d’una posició 
de suposada indefensió en relació amb una herència, un 
conflicte familiar, una situació psiquiàtrica, possibles 
delictes dels quals ha estat la víctima.

I, sense entrar en detalls, el que està clar és que en 
aplicació de la llei orgànica que regula el dret de pe-
tició, com que els fets exposats, en tot cas, serien ob-
jecte d’una actuació judicial, aquesta comissió, com 
fem sempre, s’ha de declarar incompetent per tractar 
aquesta qüestió. I per tant, la petició no quedaria ad-
mesa a tràmit.

Aquesta és la proposta que fa la mesa, i entenc que si 
ningú diu res queda aprovada per unanimitat de la co-
missió, igual que la proposta anterior, per cert, que no 
ho he explicitat.

Escrit
relatiu a la situació jurídica d’un ciutadà (tram. 
125-00188/08)

Passem al punt 1.4 de l’ordre del dia. És la petició rela-
tiva a la situació jurídica d’incapacitat d’un ciutadà, el 
senyor F.M.M. Formula diverses queixes contra diver-
ses institucions públiques i judicials, que al seu parer 
són les causants de la seva situació.

En aquest cas ens trobem amb una situació pràcticament 
molt semblant a l’anterior, i és que el tipus de fets que 
exposa el peticionari en qualsevol cas podrien ser objec-
te d’alguna qüestió judicial. Per tant, automàticament, 
la Comissió de Peticions s’ha de declarar incompetent, 
i per tant no s’admet a tràmit la petició.

Aquesta és la proposta que es fa des de la mesa, i en-
tenem que és acceptada pel conjunt dels diputats, i per 
tant per unanimitat de la comissió.

Propostes
de tramitació de peticions en curs

Molt bé. Passem a la segona i última part de l’ordre del 
dia, que és l’anàlisi dels informes que han anat arribant 
a la comissió en relació amb peticions que ja es van ad-
metre a tràmit en el seu moment. Moltes peticions que 
s’havien d’admetre a tràmit van tenir com a conseqüèn-
cia, diguem, la sol·licitud d’informes de departaments 
concernits per part d’aquesta comissió. Aquests infor-
mes han arribat i, per tant, ara amb els informes a sobre 
la taula la comissió pot prendre..., la mesa pot fer pro-
postes ja definitives amb relació a aquestes peticions.  
O sigui, eren peticions en relació a les quals estava pen-
dent la decisió definitiva de la comissió a l’espera dels 
informes.
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La primera d’aquestes peticions, com que ja va ser ex-
plicat el seu contingut en el moment de l’admissió a 
tràmit, no caldrà explicar-los, a diferència del que hem 
fet amb les peticions anteriors.

En qualsevol cas, el primer dels informes que ens ha 
arribat és un informe del Departament d’Interior relatiu 
a una petició que tenia a veure amb les indemnitzaci-
ons als fills de presos durant la dictadura franquista. 
Concretament, es demana que les indemnitzacions dels 
fills dels presos no fossin limitades a aquells casos en 
què hi ha discapacitat superior al 33%, sinó que fossin 
indemnitzacions generals per a tots els fills.

Demano un moment als serveis tècnics de la comissió 
que m’aclareixin alguna qüestió en relació amb aquesta 
petició.

(Pausa.)

Ampliació de l’ordre del dia

Sí, agraeixo als serveis tècnics... Només posar en con-
sideració dels diputats si estarien d’acord a ampliar 
l’ordre del dia previst d’aquesta sessió de la Comissió 
de Peticions. Hauríem d’incloure en l’ordre del dia la 
tramitació d’aquesta petició a la qual jo m’estava refe-
rint, que és concretament la 162 –ho dic bé?–, i hauríem 
d’ampliar-lo també amb una altra petició que ja estava 
en procés de tramitació, que és la 178, aquesta relativa 
a les indemnitzacions dels fills dels presos de la dicta-
dura, i la 178, relativa a l’organització de la Fira d’Abril 
al Fòrum de Barcelona.

Si no hi ha cap inconvenient, cap grup es manifesta en 
contra, queda l’ordre del dia ampliat i, per tant, reprenc 
l’explicació que estava fent en relació a aquest punt, 
que és un dels punts que ha entrat gràcies a l’ampliació.

Escrit 
relatiu a les indemnitzacions als fills de pre-
sos de la dictadura franquista (tram. 125-
00162/08)

A veure, dèiem que la petició ens va portar a demanar 
un informe al Departament d’Interior, i aquest informe 
del Departament d’Interior, que per una banda fa una 
sèrie de consideracions importants amb relació a la pe-
tició, per una altra, tampoc aporta un posicionament 
definitiu i concloent amb relació a la qüestió.

Per què, què ens diu aquest primer informe que el de-
partament ha volgut remetre en temps i forma, i per 
tant amb tota la qualitat requerida als informes? Ens 
diu que aquest primer estudi de la petició els porta a 
entendre que han de poder fer un estudi més aprofundit 
sobre quines serien les conseqüències econòmiques i 
jurídiques d’una modificació dels decrets que regulen 
les indemnitzacions, com la que demana el peticionari, 
que al cap i a la fi el que demana és una modificació 
d’aquests decrets.

Per tant, ens diu: «Per conseqüent, us assabentem que 
la Direcció General de Memòria Democràtica ha es-
tat estudiant la viabilitat de la proposta de modificació 
d’aquests decrets, tot avaluant-ne les diverses conse-
qüències implícites, i que properament s’emetrà l’in-
forme corresponent.»

Per tant, davant d’això, la proposta que fa la mesa és 
la següent. En primer lloc, demanar a la Direcció Ge-
neral del Memorial Democràtic que en el moment que 
tinguin aquest nou informe més definitiu, més integral, 
més concloent, elaborat, el faci arribar a la Comissió de 
Peticions. En segon lloc, enviar aquest primer informe a 
la peticionària, a la persona peticionària. En tercer lloc, 
posar en coneixement de la peticionària que aquesta 
comissió acaba el seu mandat –perquè acaba la legis-
latura– i que, per tant, aquesta comissió concretament 
només pot arribar fins aquí, i que aquesta és la seva 
última actuació. I, en quart lloc –tot això ha d’anar a 
l’escrit de la peticionària–, posar en coneixement de la 
peticionària que la futura Comissió de Peticions, quan 
li arribi aquest informe definitiu del Memorial Demo-
cràtic, prendrà un posicionament definitiu, si així ho 
considera la nova Comissió de Peticions amb relació 
a aquesta qüestió.

Per tant, queda clar quines són les propostes que fa la 
mesa, i, si no hi ha cap consideració per part de cap dels 
grups, quedarien aprovades per unanimitat.

Avancem, ens queden només set peticions.

Escrit
relatiu als horaris i la interconnexió del telefè-
ric d’Esparreguera (tram. 125-00172/08)

La següent és la petició relativa als horaris i a la inter-
connexió de l’aeri d’Esparreguera.

Aquesta petició ja la vam explicar en el seu moment. 
Vam demanar al departament competent, que és el De-
partament de Política Territorial i Obres Públiques, un 
informe i aquest informe, doncs, ens ha estat remès. És 
un informe prou clar i prou concloent. El Departament 
de Política Territorial considera que no és necessari mo-
dificar els horaris i la interconnexió i el temps d’espera 
de l’aeri d’Esparreguera.

Per tant, de fet, el Departament de Política Territorial 
considera que no s’ha de donar satisfacció a la petició, 
a aquest peticionari, i, havent vist aquest informe, la 
proposta que fem des de la mesa a la comissió és enviar 
l’informe al peticionari –com no pot ser d’altra mane-
ra–, enviar l’informe als grups parlamentaris, perquè en 
cas que estiguin disconformes amb la proposta, amb la 
decisió, amb el parer del Departament de Política Ter-
ritorial emprenguin les actuacions pertinents, i donar 
aquesta petició per closa.

Si no hi ha cap consideració, queda aprovada per una-
nimitat de tots els diputats de la Comissió la proposta 
de la mesa.

Molt bé. 
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Escrit
relatiu a l’emissió d’una targeta de transport 
públic per a desocupats (tram. 125-00175/0)

Passem al a petició relativa a l’emissió d’una targeta de 
transport públic per a desocupats.

Recordem que el peticionari en el seu moment demana-
va que hi hagués una targeta personalitzada que perme-
tés els desocupats tenir accés gratuït al transport públic 
de l’àrea metropolitana.

Aquí es va fer en el seu moment una sol·licitud d’infor-
me al Departament de Treball per part d’aquesta co-
missió, però el propi Departament de Treball ha entès  
–i ho ha entès, considerem des de la comissió que ho ha 
entès correctament– que el Departament competent no 
era Treball, que el departament competent era Política 
Territorial, i ha sigut el propi Departament de Treball 
que ha pres la iniciativa de traslladar la nostra sol·licitud 
d’informe a aquest altre departament, que és el de Po-
lítica Territorial.

El Departament de Política Territorial fa una sèrie de 
consideracions, considera que el problema no ha de ser 
tractat exclusivament..., que no ha de ser tractat des 
de l’àmbit de la mobilitat, sinó des del vessant de les 
polítiques socials, però, en qualsevol cas, en el seu in-
forme, amb el benentès que la decisió és competència 
d’aquest departament, conclou que no considera pro-
cedent establir un tipus de transport personalitzat per a 
les persones amb situació d’atur; que ja hi ha altre tipus 
d’ajuts que existeixen en aquests moments per garantir 
la mobilitat dels aturats en unes circumstàncies especí-
fiques. I per tant, no considera, el departament, oportú 
atendre la petició.

Davant d’aquest informe, la proposta que fa la mesa 
de la Comissió de Peticions és, com en el cas anterior: 
traslladar l’informe al peticionari, traslladar l’informe 
als grups parlamentaris, perquè si estan disconformes 
amb la posició del departament puguin actuar, a inici-
ativa pròpia dels grups, ja fora d’aquesta comissió, en 
alguna altra comissió del Parlament –la Comissió de 
Treball, la Comissió de Política Social, etcètera, la que 
sigui–, i per tant ja fora del que seria el circuit habitual 
de la Comissió de Peticions.

Per tant, són els grups els qui tindran a les seves mans 
la possibilitat de fer ulteriors actuacions amb relació a 
aquesta qüestió.

I per part de la comissió, l’expedient d’aquesta petició 
quedaria ja tancat amb aquesta decisió.

Si no hi ha cap consideració per part dels grups, que-
daria la proposta de la mesa acceptada per unanimitat.

Molt bé.

Escrit
relatiu a les marquesines de les parades de 
Sant Martí de Provençals i d’Espronceda del 
Trambesòs (tram. 125-00176/08)

Passem al punt 2.4 de l’ordre del dia, que és la petició 
del senyor E. M, amb relació a l’estat de les marquesi-
nes de les parades de Sant Martí de Provençals i d’Es-
pronceda, del Trambesòs.

Ja vam exposar el contingut de la petició en el seu mo-
ment. Es queixava del mal estat, que sobretot en dies de 
pluja feia que no hi hagués la possibilitat de refugiar-se 
de l’aigua sota la marquesina. 

Vam demanar un informe al Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques, que ens ha estat efectiva-
ment enviat, i és un informe molt detallat, molt prolix, on 
aquí sí que el Departament explica que està emprenent 
en aquest moment actuacions que se suposa que han  
de donar satisfacció al peticionari. Està previst que 
aquesta tardor es facin les reparacions i les reposicions 
de material pertinents, per tal que aquestes marquesines 
compleixin la funció per a la qual estan previstes i, per 
tant, que estiguin en bon estat.

Entenem, per tant, que la petició queda satisfeta, en la 
mesura que el Departament que ha d’actuar té previst 
fer aquestes actuacions i es compromet, per escrit, a 
fer-les.

Vist això, el que proposa la mesa és que enviem l’in-
forme al peticionari, amb el benentès que això vol dir 
acceptar la seva petició i cloure l’expedient amb això, 
amb aquesta actuació. Si no hi ha cap consideració, 
queda la proposta acceptada per unanimitat.

Abans de l’antepenúltima petició d’avui, que és una  
de les dues que hem inclòs en l’ampliació de l’ordre del  
dia.

Escrit
relatiu a l’organització de la Fira d’Abril al Fò-
rum de Barcelona (tram. 125-00178/08)

És una petició relativa a l’organització de la Fira d’Abril 
al Fòrum de Barcelona. No cal entrar en explicació dels 
continguts, perquè ja es va fer en el seu moment quan 
va ser admès a tràmit.

En tot cas, recordar només les actuacions que va fer en 
el seu moment la comissió. Va ser demanar dos infor-
mes: un informe al Departament de Justícia i un informe 
al Departament de Cultura. Aquests informes ens han 
arribat, els hem pogut analitzar.

Els peticionaris han enviat alguna informació nova, que 
per part d’ells es considera com una ampliació de la 
petició inicial.

Davant d’aquests nous informes que ens han arribat per 
part dels dos departaments, davant d’aquesta ampliació 
de la petició, aquesta comissió entén que el més respon-
sable, el més oportú i el més eficient, i per tant el que ens  
correspon a nosaltres, en tant que institució que tramita 
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les peticions, és trametre aquesta informació a l’Oficina 
Antifrau, i per tant que sigui aquesta Oficina Antifrau, 
dins de les seves competències, la que actuï, la que faci 
les indagacions oportunes i prengui les consideracions 
que consideri.

Per tant, amb aquesta remissió dels continguts de 
l’expedient de la informació, dels informes, etcètera, 
a l’Oficina Antifrau, queda closa aquesta petició. Per 
tant, no hi ha cap decisió que la futura Comissió de Pe-
ticions hagi de prendre amb relació a aquesta qüestió. 
Ja quedaria, per tant, aquest cas fora de l’àmbit de la 
Comissió de Peticions.

Escrit 
relatiu a un nou model de residències gerià-
triques (tram. 125-00180/08)

Antepenúltima. És aquella petició que ens va arribar, 
en el seu moment –com en tots, però vull assenyalar-
ho en aquest cas especialment, vam prestar un especial 
interès–, sobre el model de residències geriàtriques. 
Dic «d’una manera especial», vam prestar-hi especial 
interès, ho fem amb totes, però aquesta ens va generar 
especial simpatia, recordo, per part de tots els grups, 
perquè posava sobre la taula la necessitat d’evolucio-
nar cap a un model de residències geriàtriques més 
humà, de més proximitat, més petit, més fàcil de ges-
tionar des del punt de vista del servei a les persones, 
etcètera.

Des de la simpatia amb el contingut de la petició, vam 
demanar al departament concernit, que en aquest cas és 
el Departament d’Acció Social i Ciutadania, que ens fes 
l’informe corresponent al cas, i efectivament celebrem 
que el Departament d’Acció Social ha fet un informe 
detallat, complet, sobre aquesta qüestió. Un informe on 
es posa de manifest que el model que en aquests mo-
ments orienta les actuacions del Departament d’Acció 
Social coincideix fonamentalment amb el model que es 
reivindica des de la petició. 

O sigui, el propi departament està d’acord, per tant, amb 
l’escrit de la petició, la filosofia de la petició i el seu 
treball entenem, per la lectura de l’informe, que va en la 
línia del que el peticionari demana: residències geriàtri-
ques més petites, més humanes, més càlides, etcètera.

Per tant, com en el cas de les marquesines, entenem 
que aquest informe, d’alguna manera, ve a satisfer la 
petició, i per tant nosaltres el que proposem és, des de 
la mesa, que s’enviï l’informe al peticionari amb el  
benentès que enviant l’informe al peticionari el que 
estem fent, d’alguna manera, és recolzar, acceptar o 
compartir la seva petició; enviar-ho als grups parla-
mentaris perquè coneguin... –és un tema prou rellevant 
com perquè els grups parlamentaris en puguin fer se-
guiment i ho puguin conèixer i puguin treballar sobre 
aquesta qüestió. I finalment, donar la petició per closa, 
amb l’enviament d’aquest informe, tant als grups com 
al peticionari.

Molt bé.

Escrit
relatiu a la gratuïtat dels medicaments que 
se subministren en el procés d’inseminació 
artificial (tram. 125-00181/08)

Penúltima petició per avui i per a la legislatura. És la 
petició relativa a la necessitat de fer gratuïts els medi-
caments que se subministren en el procés d’inseminació 
artificial.

Recordem, la vam explicar en el seu moment, no cal 
entrar en detall. En tot cas, el peticionari posava so-
bre la taula una possible iniquitat entre els tractaments 
d’inseminació i els tractaments de fecundació in vitro. 
La fecundació in vitro és completament gratuïta i la 
inseminació artificial no ho és.

En aquest cas, l’actuació nostra va ser demanar un in-
forme al Departament de Salut, lògicament. Ens ha arri-
bat aquest informe i, com els altres casos, és un informe 
prou detallat.

Llavors, la proposta que es fa per part dels grups pre-
sents a la mesa és la següent: l’informe conclou que 
ja s’estava treballant abans de la pròpia recepció de la 
petició, ja s’estava treballant en aquesta qüestió i que 
hi ha un grup de treball, que en aquests moments està 
definint quines són les possibles situacions que sorgei-
xen després de l’estudi bàsic d’esterilitat i de dir quins 
són els possibles tractaments, quines són les indicacions 
recomanables i com garantir que la resposta que es fa 
des del sistema de salut públic a aquestes situacions 
d’esterilitat s’adeqüi, respecti principis bàsics del nos-
tre sistema de salut, com són el principi d’equitat en 
l’accés, com són el principi de qualitat i el d’eficiència, 
sempre d’acord amb els recursos disponibles. Això és 
el que conclou l’informe.

Per tant, entenem que el Departament de Salut, en el 
seu moment, disposarà d’unes conclusions a les quals 
haurà arribat aquest grup de treball. Per tant, d’alguna 
manera, aquest informe, d’una manera –si ho voleu– si-
milar a l’informe del Departament d’Interior sobre les 
indemnitzacions, doncs, anticipa un informe posterior, 
un informe més complet, que ens donarà més infor-
mació per a nosaltres, com a Comissió de Peticions, 
prendre una decisió definitiva.

Per tant, d’acord amb això, la proposta que fem des de la 
Mesa de la Comissió és enviar aquest primer informe al 
peticionari; escriure al Departament de Salut per tal que 
en el moment que el grup de treball emeti –diguem-ho 
així– les seves conclusions les posi en coneixement de la  
comissió, amb el benentès que el Departament de Salut 
no creiem que hagi de tenir cap inconvenient per fer-nos  
conèixer les conclusions d’aquest grup de treball, i per 
tant no cloure la petició, en aquest cas no queda closa, 
segueix l’expedient obert perquè quan arribin les con-
clusions d’aquest grup de treball és probable que la fu-
tura Comissió de Peticions decideixi fer alguna actuació 
o donar algun tipus de posicionament més explícit amb 
relació al contingut de la petició.

En aquest cas també, igual que en el cas de la petició 
sobre indemnitzacions, hauríem d’aclarir en l’escrit que 
l’actuació d’aquesta comissió acaba, que aquesta co-
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missió acaba el seu mandat, i que, per tant, aquesta és 
la seva última actuació i que, per tant, la recepció –això 
és igual que en el cas de les indemnitzacions– del nou 
informe de les conclusions del grup de treball, en aquest 
cas, la farà la nova comissió i que les noves actuacions, 
en tot cas, les decidirà la nova comissió.

Escrit
relatiu a la proposta sobre la dignitat i la gra-
tuïtat dels funerals (tram. 125-00182/08)

I l’última comissió..., no, l’última comissió, no, l’úl-
tima petició que tenim per avui... –menys mal que els 
meus lapsus no són comparables als de l’eurodiputada 
francesa, la senyora Rachida Dati, jo només he confós 
«comissió» per «petició», la meva confusió s’ha limitat 
a això.

És, deia, l’última petició que tenim per avui és la petició 
relativa a la gratuïtat dels funerals. Estem especialment 
satisfets de la tramitació d’aquesta petició. Per què? 
Perquè vam demanar informes..., anava a dir a man-
salva; a mansalva, no, però en vam demanar bastants, 
perquè ens va semblar que el tema s’ho mereixia. És 
un tema important, garantir la dignitat de les persones 
en un moment tan important com és el de la seva mort. 

Per això vam demanar informes al Departament d’Ac-
ció Social i Ciutadania, per una banda; al Departament 
de Salut, per una altra, i a l’Ajuntament de Barcelona, 
amb el benentès que el peticionari era un ciutadà resi-
dent al municipi de Barcelona.

I totes tres institucions, els dos departaments i l’ajunta-
ment, ens han enviat els informes que els vam demanar, 
amb tota la informació pertinent. Són informes que, per 
tant, a l’igual que aquesta comissió, mostren que els de-
partaments s’han pres amb tot l’interès del món aques-
ta qüestió, especialment l’informe de l’Ajuntament de 
Barcelona, que és un informe elaborat pels serveis fu-
neraris, amb tota la informació necessària.

Per tant, el que proposem des de la mesa de la Comissió 
de Peticions és enviar aquests tres informes al peticio-
nari, amb el benentès que és cert que no, diguem-ne..., 
fixem-nos en això, no accepten la proposta del petici-
onari que tots els funerals siguin gratuïts, però que sí 
que informen detalladament al peticionari de quina és la 
situació actualment amb relació a aquesta qüestió quan 
no hi ha recursos econòmics, efectivament, són les insti-
tucions públiques, les administracions –l’Administració 
local, en aquest cas– qui es fa càrrec del funeral. Per 
tant, tothom té garantit el seu enterrament amb dignitat. 

I, d’alguna manera, no es satisfà plenament la petició, 
però sí que jo crec que podem considerar que la satisfà 
almenys parcialment, la qual cosa no vol dir que en el 
futur –vés a saber!– les capacitats pressupostàries de les 
administracions públiques puguin permetre la gratuïtat 
total d’aquest servei funerari.

Molt bé. I la proposta, per tant, que fem és l’enviament 
dels tres informes al peticionari i la clausura de l’expe-
dient amb aquesta actuació, que quedaria..., que moriria 
aquí, en aquest cas, la petició.

I, dit això, jo no ho vull repetir, perquè sembla inneces-
sari, les paraules de comiat que vaig adreçar als diputats 
de la comissió abans de l’estiu, quan crèiem que aquella 
sí que seria l’última sessió de la Comissió de Peticions; 
no les repetiré, però les resumiré.

I el resum és molt senzill, i és que aquesta comissió ha 
fet una cosa, em sembla, bastant responsable, a vega-
des afegeixo «una mica extraordinària», i em sembla 
que és el que simplement era la seva obligació, que era 
intentar –sempre que ha pogut– prendre les seves deci-
sions per consens, i l’extraordinari era que sempre ha 
pogut prendre les seves decisions per consens, perquè 
totes les seves decisions han estat preses per consens, 
excepte una, és cert.

I l’únic que volia dir és que si s’ha produït aquesta ex-
cepció, que esperem que es converteixi en norma, ha 
estat –jo entenc– molt especialment gràcies a l’actitud 
dels membres d’aquesta comissió, i sobretot gràcies a 
l’actitud de les tres diputades que avui m’acompanyen, 
que són la senyora Renom, la senyora Pajares i la se-
nyora Gomà, a les quals agraeixo –com ja vaig fer l’al-
tre dia– aquest petit miracle institucional, diguem-ne.

I al senyor Domingo dir-li només que entenem que les 
seves obligacions com a parlamentari li han impedit 
assistir, tant com hauria desitjat, a aquesta comissió, 
però que la seva presència aquí sempre ha sigut molt 
constructiva. Per tant, bàsicament, en el seu cas el que 
hem de dir és que l’hem trobat a faltar, que l’hauríem 
volgut veure més sovint.

Agrair els diputats que vénen a fer les substitucions 
quan és necessari per tenir el quòrum i acomiadar-me, 
sobretot, sobretot dels tècnics juristes, del lletrat, sense 
els quals la feina d’aquesta comissió seria total i abso-
lutament impossible.

I dit això, s’aixeca la sessió.

La sessió s’aixeca a dos quarts de dues del migdia i 
deu minuts.


